

引用本文:

徐贤胜, 黄思训, 郭鹏, 洪振杰. GPS无线电掩星后向传播方法[J]. 地球物理学报, 2011, 54(9): 2193-2200, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.09.001

XU Xian-Sheng, HUANG Si-Xun, GUO Peng, HONG Zhen-Jie. Back propagation method for GPS radio occultation data. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2011, 54(9): 2193-2200, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.09.001

GPS无线电掩星后向传播方法

徐贤胜^{1,4}, 黄思训², 郭鹏³, 洪振杰^{4*}

1. 上海大学上海市应用数学和力学研究所, 上海 200072;
2. 中国人民解放军理工大学气象学院, 南京 211101;
3. 中国科学院上海天文台, 上海 200030;
4. 温州大学数学与信息科学学院, 温州 325027

Back propagation method for GPS radio occultation data

XU Xian-Sheng^{1,4}, HUANG Si-Xun², GUO Peng³, HONG Zhen-Jie^{4*}

1. Shanghai Institute of Applied Mathematics and Mechanics, Shanghai University, Shanghai 200072, China;
2. Institute of Meteorology, PLA University of Science and Technology, Nanjing 211101, China;
3. Shanghai Astronomical Observatory, Chinese Academy of Sciences, Shanghai 200030, China;
4. School of Mathematics & Information Science, Wenzhou University, Zhejiang Wenzhou 325027, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (539KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 在大气多路径传播条件下, 讨论了两种无线电信号的反演方法: 几何光学方法和后向传播方法. 当大气存在多路径效应时, 采用几何光学方法反演大气参数会引入较大误差. 后向传播方法将无线电信号从多路径区域反推至单路径区域, 减少了大气多路径效应的影响. 为了比较不同的反演方法, 利用多相位屏模型, 数值模拟了大气多路径条件下无线电信号在大气中的传播过程. 假设信号处于理想条件下(仅受大气多路径效应的影响), 分别用几何光学方法和后向传播方法对模拟信号进行反演, 结果表明: 后向传播方法能削弱大气多路径效应的影响, 后向传播方法优于几何光学方法. 对2007年第60天至180天4个月共约15000个CHAMP掩星观测数据进行反演, 将其折射率反演结果与ECMWF分析场资料进行统计比较, 结果说明: 在南半球(30° S~90° S)、热带(30° S~30° N)以及北半球(30° N~90° N)的低对流层, 后向传播方法反演的折射率的相对误差的平均偏差和均方差普遍小于几何光学方法. 从而证实: 后向传播方法确实能削弱大气多路径效应的影响, 获得较好的反演结果.

关键词: GPS/LEO掩星 大气多路径 后向传播方法 几何光学方法 多相位屏模型

Abstract: For determination of bending angle profiles from radio occultation in multipath areas, two methods, i.e., the geometric optics (GO) method and back propagation (BP) method, are compared and discussed. The GO method does not work well in multipath areas while in the BP method electromagnetic field can be back-propagated from multipath area to a single-ray area for reducing multipath effects. The atmospheric propagation of GPS signals under multipath conditions and their detection are simulated by using multiple-phase-screen model. Under the assumption of ideal signal, bending angles computed by the GO method and BP method are compared with corresponding solutions to Abel integral (true), the results reflect that the BP method is much closer to Abel integral in multipath area. About 15000 CHAMP radio occultations from March to July in 2007 are retrieved by the GO method and BP method, statistical comparisons of the retrieval refractivity profiles with that of ECMWF show that the average deviation and variance of fractional difference in refractivity retrieved by the BP method are generally smaller than that by the GO method in the lower troposphere of the southern hemisphere (30° S ~ 90° S), the tropics (30° S ~ 30° N), as well as the northern hemisphere (30° N ~ 90° N). The results confirm that the BP method can solve the problem of calculating bending angle profiles within multipath regions better than the GO method.

Keywords: GPS/LEO radio occultation Atmospheric multipath Back propagation method Geometric optics method Multiple-phase-screen model

Received 2010-06-24;

Fund:

地震行业科研专项(201108004), 国家科技部863(2009AA12Z319), 国家自然科学基金项目(41075081)和长三角科技联合攻关项目(10595812400)资助.

Service

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

Email Alert

RSS

作者相关文章

Corresponding Authors: 洪振杰,E-mail: hong@wzu.edu.cn Email: hong@wzu.edu.cn

About author: 徐贤胜,男,1983年生,上海市应用数学和力学研究所博士研究生,从事无线电掩星反演研究.E-mail: xuxiansheng666@126.com

链接本文:

<http://www.geophy.cn/CN/10.3969/j.issn.0001-5733.2011.09.001> 或 <http://www.geophy.cn/CN/Y2011/V54/I9/2193>

Copyright 2010 by 地球物理学报